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Մայիսի 12-ին տեղի ունեցավ ՀՍՍՀ գիտու-
թյունների ակադեմիայի տարեկան ընդհանուր 
ժողովը, որին ներկա էին՝ ընկ. Ֆ . U u i r c p i j i u b p , 
Ռ. Աւ* զ ո ւ մ ս ւ ն յ ա ն ը , ՍՄԿԿ Կենտկոմի պատաս-
խանատու աշխատող Ա . Մ ա խ ո ւ փ ն ը , ՀԿԿ Կենտ-
կոմի դիտուի յան և ուսումնական հաստատու-
թյունների բաժնի վարիչ Ա . Մ ե լ ք ո ն յ ա ն ը : 

Բացելով ժողովը, ՀՍՍՀ գիտությունների ա-
կադեմիայի պրեզիդենտ, ակադեմիկոս Վ. Համ՛ 
բարձումյանր ներկաներին խնդրեց հոտնկայս 
հարգել 1987 թ. կյանքից հեռացած հանրապե-
տության գիտությունների ակադեմիայի իսկա-
կան անդամների և թղթակից-անդամներ ի հի-
շատակըt ներկաներր Հոտնկայս հարգեցին նաև 
1988 թ. փետրվարի վերջերին Սումդայիթ քա-
ղաքում ջարդերի ժամանակ սպանված հայ ժո-
ղովրդի զավակների հիշատակըг 

Մեր կյանքի վերակառուցման պայմաննե-
րում, ներածական խոսքում ասաց Վ. Համբար-
ձում յանը, մեծ Է այն բանի նշանակությունը, 
թե գիտնականները որքան խոր և բազմակող-
մանիորեն կըմբռնեն գիտության դերի ու տեղի 
կարևորությունը այդ դինամիկ պրոցեսում, որը 
կոչված Է մեր երկիրը բարձրացնելու զարգաց-
ման որակապես նոր մակարդակի։ Դրա համար 
անհրաժեշտ են ոչ միայն նոր մտածողություն, 
գիտական նոր մոտեցումներ, այլև հիմնարկնե-
րի կազմակերպական կառուցվածքի համապա-
տասխանեցում գիտական որոնման ներկայիս 
առանձնահատկություններինt Պրեզիդենտը հի-
շեցրեց, որ մշակվել և գործում Է հանրապետու-
թյան դիտությոմէների ակադեմիայի զարգացման 
մինչև 2000 թվականն ընկած ժամանակաշրջանի 
համալիր ծրագիր։ Գիտական հիմնարկներում 
կառուցվածքային փոփոխություններ են կատար-
վում, որոնք կազմակերպական ձևերը կհամա-
պատասխանեցնեն առաջադրված գիտական խըն-
դիրների առանձնա Հատկություններին։ Վ. Համ-
բարձում յանը մեծ ուշադրություն նվիրեց գի-
տաշխատողների ատեստավորմանը, որը պետք 
Է որոշի, թե ով ինչքանով Է համապատասխա-
նում նոր պահանջներին, թե ով Է ընդունակ իր 
ստորաբաժանումներում մոբիլիզացնելու մարդ-
Կ անց, լինելու crգաղափարների գեներատորЛ 
կամ մշակելու այդ գաղափարները։ Այս հատ-
կանիշներով Էլ հենց պետք Է որոշվի նաև ա֊ 
կադեմիայի ինստիտուտների գիտաշխատողների 
ստատուսըt 

ՍՄԿԿ XXVII համագումարը նշեց, որ վերա-
կառուցման արդյունավետությունը, տնտեսական 
աճը մեծապես կախված մեքենաշինությունից։ 
Հանրապետության մեքենաշինական համալիրին 
առաջադրվել են զարգացման արադ տեմպեր, 
այստեղ պետք Է երեք֊չորս անգամ կրճատվեն 
նոր տեխնիկայի մշակման և յուրացման ժամ-
կետները։ Տեխնիկական բազան արագորեն նո-
րացնելու, այն նոր որակական վիճակի վւոխա-
գրելու կուսակցության այդ հիմնադրույթների 
լույսով պահանջվում Է նոր գաղափարների և 
դիտական մշ սկումների մշտական համալրում։ 
Եվ միանգամայն բնական Է, որ այդ բնագա-
վառում վճռական դերը հատկացվում Է հիմ-
նարար հետազոտություններին, որոնք կոչ-
ված են գլխավորելու վերակառուցումը մեքե-
նաշինության մեջ։ 

Անհրաժեշտ Է գիտության վճռական շրջա-
դարձ դեպի արտադրության պահանջմունքներըէ 
Իր հերթին արտադրությունը ևս նույնքան վըճ-
ռականորեն պետք Է շրջվի դեպի գիտությունը» 
Հաշվետու տարում ստացվել Է գյուտերի համ ար՛ 
109 դրական որոշում, իսկ ներդրման համար 
ներկայացված Է դրանց ընդամենը մեկ հինդե-
րորդը։ 

ՀՍՍՀ ԳԱ պրեզիդենտը իր խոսքում զգալի 
տեղ հատկացրեց ժամանակակից տեխնիկա-
կան միջոցներով գիտական հիմնարկները հա-
գեցնելու հարցերին, նշեց, որ մի շարք հա-
տուկ կոնստրուկտորական բյուրոների կոլեկ~ 
տիվներ կարող Էին իրենց մշակումներով այգ 
հիմնարկներին մեծ օգնություն ցույց տալ։ Հան-
րապետության գիտությունների ակադեմիայի 
պլանով 1987 թ* նախատեսված Էր կատարել, 
6,5 մլն, ռուբլոլ տնտպայմանագրային աշխա-
տանք, բայց կատարվել Է կրկնակին։ Սա խո-
սում Է այն մասին, որ ակադեմիայի այդ Հիմ-
նարկների ստեղծագործական պոտենցիալը և 
տեխնիկական հնարավորությունները կարող են 
բավարարել Էկոնոմիկայի, ամբողջ ժողովրդա-
կան տնտեսության ամենաբարդ պահանջմունք-
ները։ 

Երկրի հասարակական կյանքի դեմոկրատա-
ցումը հասարակագետ գիտնականների առջև 
դրել Է մի ամբոդՀ շարք պրոբլեմներ ու հար-
ցեր, որոնց անցյալում ուշադրություն չէր դարձ-
վում։ Այսօր կյանքը հրամայաբար պահանջում.՝ 
է, ասաց Վ. Համբարձում յանը, վերադառնալ• 
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այն թեմ աներին, որոնք անհատի պաշտամուն-
քի տարիներին, լճացման ժամանակաշրջանում 
գիտական հետաքրքրության շրջանակներից դուրս 
Աւն մնացել։ նա կոնկրետ խնդիրներ առաջադ-
րեց ակադեմիայի հիմնարկների կոլեկտիվներին՝ 
վերակառուցման արդի պահանջների և սոցիալ-
տնտեսական զարգացման խնդիրների լույսով։ 

ՀՍՍՀ գիտությունների ակադեմիայի 1987 թ. 

գիտական և գիտակազմակերպական գործունեու-

թյան հիմնական արդյունքների մասին զեկու-

ցումով հան դե ՛ յ եկավ ՀՍՍՀ ԳԱ ակադեմիկոս-

քարտուդարի պաշտոնակատար, ՀՍՍՀ ԳԱ թըղ֊ 

թակից-անդամ Դ . Ս ե դ ո ս կ յ ա ն ր : նա ասաց, որ 

վերակառուցման պայմաններում սոցիալ-տըն-

տեսական զարգացումն արագացնելու խնդիրը 

և կյանքի բոլոր բնագավառների դեմոկրա-

տացումը սովետական գիտության առջև սկյըզ-

բունքորեն նոր խնդիրներ է դրել։ նախորդ տա-

րիների փորձը ցույց է տալիս, որ վերակառու-

ցումը դեռևս անբավարար տեմպերով է ընթա-

նում. հաղթահարված լեն դանդաղկոտությունը, 

Հնից հրաժարվելու դժկամությունը, անվճռակա-

նությունը, վեհերոտությունը։ Զեկուցողն ասաց, 

որ ՍՄԿԿ Կենտկոմի 1988 թ. փետրվարյան պը՛ 

լենում ը քննեց ffՄիջնակարգ ու բարձրագույն 

դպրոցի վերակառուցման ընթացքի և դրա իրա-

կանացման ուղղությամբ կուսակցության խըն-

գիրների մասինa Հարցը։ Պլենումը մասնավո-

րապես նշեց բարձրագույն դպրոցի, ակադեմիա-

կան և ճյուղային ինստիտուտների ավելի սերտ 

փոխգործ ակցության, ժամանակավոր միջգերա-

տեսչական գիտատեխնիկական կոլեկտիվների 

ստեղծման անՀրաժեշտությոձը, ընդգծեց, որ 

պետք է պրակտիկա դարձնել բուհերի դասա-

խոսների ստաժավորումը ակադեմիայի հիմ-

նարկներում, կազմակերպել երկակի ենթակա-

յության լաբորատորիաներ, ինստիտուտներ, ըն-

դարձակել բուհերի ամբիոնների և ակադեմիա-

յի ինստիտուտներում դրանց մասնաճյուղերի 

ցանցը։ Այս պաՀանջներին Հակառակ, այսօր 

Երևանի պետական Համալսարանի Հետ ակա-

դեմիայի փոխադարձ կապերը նվազագույնի են 

Հասցված, ինչը անուղղելիորեն ։[նաս է պատ-

ճառում գիտական կադրերի պատրաստմանը և 

Հանրապետությունում գիտության զարգացմանը։ 

Արդեն ժամանակն է գործնականորեն անցնել 

փոխադարձ մերձեցման։ 

Այնուհետև Դ. Ս ե դրակ յանը կանգ առավ ա-

կադեմիայի աշխատանքում կատարված դրա-

կան տեղաշարժերի վրա, խոսեց կազմակերպա-

կան գործունեության վերակառուցման, գիտու-

թյան ղեկավարման մեջ կատարվող ապակենտ-

րոնացման, դեմոկրատացման պրոցեսների, 

Հրապարակայնության ընդլայնման, ստեղծա-

գործական պրոցեսում գիտական կոլեկտիվների 

դերի մեծացման մասին։ նշեց, որ մեծ աշխա-

տանք է տարվել այն փաստաթղթերի նախա-
պատրաստման ուղղությամբ, որոնցում արտա-
ցոլվել է ակադեմիայի գիտական Հետազոտու-
թյունների ուղղությունը։ Քննարկվել և սահ-
մանվել են այն Հեռանկարային ուղղություննե-
րը, որոնցում ակադեմիան կարող է կամ առա-
ջատար տեղ գրավել կամ էլ արդյուևավետորեն-
մասնակցել դրանց մշակմանը։ 

Այժմ ակադեմիայի գիտնականները մասնակ-
ցում են ընդՀ անուր միութենական 17 գիտա-
տեխնիկական ծրագրերի և ՍՍՀՄ գիտության 
և տեխնիկայի պետական կոմիտեի Հաստատած 
5 պլանների շրջանակներում Հետազոտության-
ների կատարմանը, լրացուցիչ մշակվում է ևս-
13 թեմա։ 

ԱյնուՀետև զեկուցողը Հանգամանորեն խոսեց 
ակադեմիայի Հիմնարկների գիտական նոր ստո-
րաբաժանումների գործունեության մասին, նր-
շեց, որ գյուտարարական աշխատանքների ար-
գասավորության բարձրացման նպատակով 
ստեղծված է նաև գյուտերի ներդրման ընդա-
նուր ակադեմիական բաժին։ 

Անդրադառնալով ՀՍՍՀ ԳԱ Համակարգում 
տեղի ունեցող վերակառուցման ընթացքը լու-
սաբանող Հանրապետության մասսայական ին-
ֆորմացիայի միջոցների աշխատանքին, Դ. 
Սեդրակյանը նշեց, որ մամուլի ելույթները 
Հիմնականում օբյեկտիվ և գործարար բնույթ 
են կրում։ նույնը չի կարելի ասել, սակայն, 
օրինակ, ֆիզիոլոգիայի ինստիտուտի վերա-
բերյալ «Սովետական Հայաստան» թերթում 
տպագրված Հոդվածի մասին։ Միաժամանակ 
Հարկ է, որպեսզի տպագիր օրգանները զանա-
զան կազմակերպությունների աշխատանքի թե-
րությունները բա ցաՀ այտ ելուն զուգընթաց ներ-
կայացնեն նաև այն գրականը, որ ձեռք է 
բերվում վերակառուցման ընթացքում t 

Տարեկան ընդՀանուր ժողովում զեկուցման 
շուրջ ծավալվեց մտքերի պշխույժ [շ անկաշ-
կանդ փոխանակություն, որին մասնակցեցին 
ՀՍՍՀ ԳԱ ակադեմիկոսներ Մ . S b r - Մ ի ք ս ւ յ ե լ — 
յանը, էդ. Ջւ ՚բաշյանը, Ա. Գսւբւփելյանը, Մ. 
Նեաիսյսւնը, Ֆ. Սսւրզսյանբ, Մ. Քորանյանը, 
ակադեմիայի թ ղթակից-անդամներ Մ . Մա|— 
սիս յանը, վ . Խոջաըեկյանը, Վ. Puirjuii ւգարյա-
ն ը : նրանք Հավանություն տվեցին Հաշվետու-
զեկուցմանը և խոսեցին գիտության վերակա-
ռուցման, գիտական ուղղությոմ/ների զարգաց-
ման ընտրության Հնարավորությունների, նո-
րագույն տեխնիկայի և սարքավորումների ներ-
դրման, խմելու ջրի պրոբլեմի կարգավորման 
ակադեմիային կից էկոլոգիական Հարցերով 
զբաղվող գիտական կենտրոն ստեղծելու Հրա՛* 
տապ անհրաժեշտության, Երևան քաղաքի զար-
գացման Հեռանկարների, քաղաքի էկոլոգիա-
կան վիճակը առաջիկայում ևս բարելավելուչ. 
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՛Հայկական ակադեմիային վայել արդիական 
տպագրական Համապատասխան բազայի ստեղծ -
ման, հասարակագետ գիտնականների համար 
նոր մասնաշենք կառուցելու մասին։ Իրենց ե-
լույթներում ակադեմիկոսներն ու թղթակից-
անդամներն առա շ քաշեցին մշակութային-Հա-

աարակական բազմաթիվ հարցեր, մասնավորա-
պես հայ ժողովրդի պատմության, գրականու-
թյան ասպարեզում մինչ այժմ փակ մնացած 

.դեմքերի, էշերի ուսումնասիրության, հոբելյան-
ների, հիշարժան տարեթվերի (Մովսես Խորե-
նացոլ «Հայոց պատմության» 1500 ամ յակը, 
Գրիգոր Նարեկացու ffՄատյան ողբերգության» 
1000 ամ յա կը) նշում, Հովհ. Թուման յան ի երկե֊ 

,քԻ լիակատար ժողովածուի հրատարակության 
հետ կապված հարցեր (թուղթ, տպագրություն, 

բաժանորդագրություն) և այլն։ Ելույթ ունե-
ցողները հատկապես հանգամանորեն անդրա-

դարձան արգի փուլում ազգային հարցերի ին-
տերնացիոնալ լուծման, ազգային և սոցիալ-
տնտեսական խնդիրներին նոր տեսանկյուննե-

րով մոտենալու, Լեռնային Ղարարաղի և Նա-
խիջևանի էկոնոմիկայի, պատմության, ժողո-

.վըր գա գրության հարցերին։ Նշվեց, որ այ-
սուհետև անհրաժեշտ է ժամանակին ստեղծել 

.երևույթների գնահատման գիտական֊ քա դա֊ 
քակ ան պլատֆորմ և ոչ թե գնալ կատար-
ված դեպքերի ու իրադարձությունների հե-

՛տևից։ Ելույթներում միահամուռ հարց բարձ-
րացվեց, որպեսզի ընդհանուր ժողովը դատա-
պարտի Սումգայիթ քաղաքում հայ բնակչու-

թյան նկատմամբ իրագործված բռնություններն 

ու սպանությունները և րնդհանուր ժողովի ո ֊ 
րոշման մեշ ընդունվի համապատասխան կետ՝ 
Լեռնային 'Հարաբաղի Ինքնավար մարզր Հայ-
կական Սովետական Սոցիալիստական Հան-
րապետութ յանր վերամիավորելու օգտին։ 

ՀՍՍՀ ԳԱ տ արեկան ընդհանուր ժողովում 
տեղի ունեցավ հանրապետության գիտություն-
ների ակադեմիայի պատվավոր պարգևների 
Հանձնման հանդիսավոր արարողություն։ Գիտա-
կան արդյունավետ Ա անխոնշ գործունեության 
համար «Մեծարման գիր* հանձնվեց ՀՍՍՀ ԳԱ 
ակադեմիկոսներ Ն . Հ ա ր ո ւ թ յ ո ւ ն յ ա ն ի ն Ա Վ . Ղ " » -
ղ ա ր յ լ ս ն ի ն : Գիտահետազոտական արդյունա-
վետ գ ործոձեոլթյան Համար մի մեծ խումբ 
գիտական աշխատողների հանձնվեցին վաս-
տակագրեր և գովեստագրերt 

Ժողովում դիտական զեկուցումներով Հան-
դես եկան ՀՍՍՀ ԳԱ թղթակից-անդամ Տ ո լ . 
Ա լ ե ք ս ա Օ յ ա ն ր (՛Հիբրիդային րշիշները և նը-
րանց նշանակությունը մոլեկոլլարշշային կեն-
սաբանության զարգացման Համար։։) և ՀՍՍՀ 
ԳԱ ակադեմիկոս Գ . Ջ ա հ ո ւ կ յ ա ն ը («Հնդեվրո-
պական լեզուների նախահայրենիքի պրոբլեմ ր 
Ժամանակակից գիտության մեշ»)։ 

ՀՍՍՀ ԳԱ ակադեմիկոսներ P . Ա ւ ս ս ք ե լ յ ւ ս ն ի , 
Ս . Վ ա ր դ ա ն յ ա ն ի և ՀՍՍՀ ԳԱ թղթակից֊ան֊ 
դամ Ռ. Մ ա ր տ ի ր ո ս յ ա ն ի զեկուցումների հիման 
վրա հաստատվեցին ՀՍՍՀ ԳԱ բաժանմունքի 
կանոնադրությունը, ՀՍՍՀ ԳԱ գիտահետազոտա-
կան ինստիտուտի կանոնադրությունը, ՀՍՍՀ 
ԳԱ ընտրությունների կանոնադրությունը։ 

ՀՍՍՀ ԳԱ ՊԱՏՄՈՒԹՅԱՆ ԵՎ ՏՆՏԵՍԱԳԻՏՈՒԹՅԱՆ 
ԲԱԺԱՆՄՈՒՆՔԻ ՏԱՐԵԿԱՆ ԺՈՂՈՎԸ 

Մայիսի 10-ին տեղի ունեցավ ՀՍՍՀ ԳԱ 
պատմության և տնտեսագիտության բաժան-
ւմունքի տարեկան ժողովը։ Բաժանմունքի 
1987 թ. գործսւնեության Հիմնական արդյունք-

՛ների մասին ՝աշվետու զեկուցմամբ Հանդես ե-
մլավ պատմության և տնտեսագիտության բա-
•ժանմունքի ակադեմ իկոս-քարտուղար, ՀՍՍՀ 
ԳԱ ակադեմիկոս R . Ա ո ա ք ե | յ ա & բ : 1987 թ. մեր 

Հրկրի կյանքում նշանավորվեց խոշոր իրա-
դարձությամբ, սովետական ժողովուրդը տոնեց 
.Հոկտեմբերյան մեծ հեղափոխության 70-ամ-
յա տարելիցը, ասաց նա։ 1987 թ.Հունվար յան 

Ж հունիսյան պլենումների լույսի տակ վերլու-
ծական քննության ենթարկվեց սովետական 

•ժողովուրդների անցած ուղին, հատուկ ուշադ-
րության առարկա Հանդիսացան երկրի հա֊ 
էսարակական-տնտեսական, քաղաքական և գա-
ղափարական կյանքի վերակառուցման խնդիր-

՛ները։ Վերակառուցումը, թեև ոչ անՀրաժեշտ 
.-տեմպերով ու խորովէ յամր, տեղԱ է ունենում 

նաև Հասարակական գիտությունների բնագա-
վառում։ 1987 թ. ԳԱ ն ա խ ա դաՀ ութ յո ւն ը քըն-
նարկել է պատմության և տնտեսագիտության 
բաժանմունքի ինստիտուտների գիտական գոր-
ծունեության ընթացքը, ճշտվել են դրանց գի-
տաՀետ աղոտ ական ուսումնասիրությունների Հիմ-
նական ուղղոլթյոմէները, կրկին վերանայվել են 
գիտաՀետազոտական աշխատանքի պլանները՝ 
դրանք վերակառուցման խնդիրներին ավելի 
մերձեցնելու, աշխատանքների գիտական որա-
կը բարձրացնելու և արդյունավետությունը մե-
ծացնելու նշանաբանով։ Բաժանմունքի ինստի-
տուտների գիտական Հետազոտությունները ինք-
նանպատակ չեն։ Դրանք պետք է կատարվեն 
մի կողմից1 նոր մտածողության և վերակա֊ 
ռուցմ ան խնդիրներին Համապատասխան, մյուս 
կողմիցճ ակտիվորեն նպաստեն մեր Հանրապե-
տության աշխատավորության, մասնավորապես 
երիտասարդության գաղափարական և Հոգևոր 
աճին, նրանց ինտերնացիոնալ և Հայրենասի-
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րական դաստիարակությանը, Հասարակական֊ 
քաղաքական և աշխատանքային ակտիվության 
բարձրացմ անրւ 

Ր. Աոաքելյանը հանգամանորեն խոսեը ր ա֊ 
ժանմունքի հիմնարկների՝ Տնտեսագիտության, 
Պատմության, Հնագիտության և ազգագրու-
թյան, Արևելագիտության ինստիտուտների, 
Սփյուռքահայ համայնքների պատմության և 
մշակույթ ի բաժնի, Հասարակական գիտություն-
ների գիտական ինֆորմացիայի կենտրոնի, բա-
ժանմունքի, նրա բյուրոյի, Արտասահմանյան 
գաղաւիարական հոսանքների պրոբլեմների և 
Սոցիալիստական ազդերի զարգացման ու մեր-
ձեցման պրոբլեմների խորհուրդների, Հոկտեմ-
բերյան սոցիալիստական մեծ հեղափոխության 
կոմպլեքսային գիտական խորհրդի հայկական 
սեկցիայի գործունեության մասինէ 

Բաժանմունքի հիմնարկներում, շարունակեց 
զեկուցողը, պետք Է ներդրվեն գիտական ու-
սումնասիրության նորագույն մեթոդները ե 
տեխնիկան, մեծ անելիքներ կան հրապարա-
կայնության և դեմոկրատիայի ծավալման բնա-
գավառում։ Այնուհետև Р. Առաքելյանը անդրա-
դարձավ բաժանմունքի գիտական աշխատանք-
ներում եղած թերություններին, կատարեց մի 
շարք գործնական առաջարկներ։ 

Ներկայացվող հաշվետվությունը սահմանա-
փակված Է 1987 թ. շրշանակներով, այսուհան-
դերձ, ասաց Բ. Առաքելյանը, լենք կարող 
չանդրադառնալ 1988 թ. փետրվար-մարտ ա-
միսներին Լեռնային ՂաՐաԲաղՈԱ1 աեգի ունե-
ցած անցքերինt Դրանց արձագանքները դըր-
սևոբվեցին ոչ միայն մասսայական ցույցերով 
երևանում, այլև սովետական կարգերին անհա-
րիր չարդերով ու բարբարոսական բռնություն-
ներով[՝ Սում դա յիթում, այն Էլ ՍՄԿԿ Կենտկո-
մի գլխավոր քարտուղար Մ. Ս. Գորբալովի՝ 
Ադրբեշանի և Հայաստանի աշխատավորությա-
նը հղած շրշահայաց դիմումից հետո։ Պատմա-
բանները արձագանքեցին Լեռնային Ղարաբա-
ղի բնակչության արդարացի պահանջներին, 
կազմվեցին հարցին վերաբերող գիտականորեն 
հիմնավորված տեղեկանքներt Հանրապետու-
թյան գիտնականները մասնակցեցին Մոսկվա-
յում ՍՍՀՄ ԳԱ և Խաղաղության կոմիտեի կազ-
մակերպած խորհրդակցություններին, մշակվե-
ցին հայ, վրաց, ադրբեջանցի և ՍՍՀՄ գի-
տությունների ակադեմիայի գիտնականների 
գործունեության համատեղ ծրագրեր։ Սակայն 
մեր հանրապետության գիտնականների խնդիր-
ները դրանով չեն ավարտվում։ Անհրաժեշտ Է 
մշակել ժողովուրդներ ի բարեկամության և ին-
տերնացիոնալիզմի բազմակողմանի ու գիտա-

կանորեն հիմնավորված լուսաբանման և քըն-
նարկման ծրագիր։ Հատուկ ուսումնասիրման՛ 
առարկա պետք Է դառնան ազգերի ինքնորոշ-
ման, ինչպես և ազգային ինքնագիտակցության 
ու հոգեբանության հարցերը։ 

Բաժանմունքի իսկական անդամների և թըղ-
թակից-անդամների 1987 թ. գործունեությաԱ 
մասին զեկուցումով հանդես եկավ բաժան-
մունքի ակադեմիկոս֊ քարտուղար ի տեղակալ,. 

ՀՍՍՀ ԳԱ թղթակից֊անդամ Վ . հ ա ջ ա բ ե կ յ ա ն ը ; 

Բաժանմունքի 1987 թ. գործունեության ար-

դյունքների քննարկմանը մասնակցեցին ՀՍՍՀ 

ԳԱ ակադեմիկոսներ Մ . Ք ո թ ս ւ ն յ ա ն ը , Մ . Ն ե ր -

ս ի ս յ ա ն ը , բանասիրական գիտությոձների թեկ-

նածու Դ ա լ լ ա ք յ ա ն ը , պատմական գիտու-

թյունների դոկտոր Խ . Բ ա ա ե ւ լ յ ա ն ը : Նրանք 

հավանություն տվեցին հաշվետու զեկուցմանը, 

բաժանմունքի 1987 թ. գործունեությունը գնա-

հատեցին բավարար։ Ելույթ ոմէեցոգները հան-

գամանորեն խոսեցին վերակառուցման ուղղ-

թյամբ բաժանմունքի ինստիտուտների կատա-

րած և կատարելիք աշխատանքների, Հասա-

րակագիտական ինստիտուտների համար նոր 

մասնաշենք կառուցելու անհրաժեշտության մա-

սին, նշվեց գիտական արտադրանքը օտար լե-

զուներով հրատարակելու Հրատապության 

Հարցը (մասնավորապես «Հայ ժողովրդի պատ-

մության» միհատորյակը օտար լեզուներով 

Հրատարակելու), վերակառուցման արդի փու-

լում պատմագիտության առջև ծառացած խըն-

դիրների, նոր մտածողության դիրքերից մեր 

երկրի պատմության շրջադարձային վւուլերի 

նորովի գնաՀատմ ան Հարցը, որոշվեց Հարւբ 

բարձրացնել, որպեսզի ստեղծվի Եղեռնին նը-

վիրված պատմության թանգարան։ Նշվեց նաև. 

գենոցիդի իրողությունը ՛ճանաչելու անՀրա-

ժեշտությունը։ Խոսվեց նաև այն մասին, որ 

տնտհաշվարկի և ինքնաֆինանսավորմ ան նոր՛ 

պայմաններում պետք Է կտրուկ բարձրացնել 

աշխատությունների ձեռագրերի գիտական մա-

կարդակը, որպեսզի այն ոչ թե խանգարի, այլ-

խթանի, նպաստի հրատարակչության գործու-

նեությունը, այսինքնճ պլանավորում ը պետք Է 

կատարել տնտեսական գործոնի Հաշվառման 

Հիման վրա։ Մտքերի փոխանակությունն ամ-, 

փոփեց Բ. Առաքելյանը։ 

Ժողովում լսվեցին զեկուցումներ։ Հ Ս Ս Հ ԳՍԼ 

ակադեմիկոս Մ . Ք ո թ ա ն յ ա ն ը Հանդես եկավ 

<rՎերակառուցումը և տնտեսագիտական պրոբ-

լեմները» զեկուցումով, իսկ պատմական գի-

տությունների դոկտոր f t . Ս ա ս ա կ յ ա ն ր ՝ «Հայ֊ 

ժողովրդի նոր պատմության Հարցերը եվրոպա-

կան հեղինակների լուս արանմ ամբ» թեմա յովէ 
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4ՍՍՀ ԳԱ ՓԻԼԻՍՈՓԱՅՈՒԹՅԱՆ ԵՎ ԲԱՆԱՍԻՐՈՒԹՅԱՆ 
ԲԱԺԱՆՄՈՒՆՔԻ ՏԱՐԵԿԱՆ ԺՈՂՈՎԸ 

Մայիսի 11-ին տեղի ոձեցավ ՀՍՍՀ ԳԱ ' / ' / ' ֊ 

լիսով։ ա յության ն բանասիրության բաժան-
մունքի տարեկան ժողովը. Բաժանմոձքի 
1987 թ. գործունեության հիմնական արդյունք-
ների մասին հաշվետու զեկուցմամբ հանդես ե-
կավ փիլիսոփայության ե բանասիրության բա-
ժանմունքի ակադեմիկոս֊քարտուղար, ՀՍՍՀ ԳԱ 
ակադեմիկոս Գ. Prmtnjo i f ip : Հաշվետու տա-
րում շարունակվել են աշխատանքները ՍՄԿԿ 
XXVII ե ՀԿԿ XXVIII համագումարների, ՍՄԿԿ 
Կենտկոմի հունվարյան և հունիսյան պլենում-
ների որոշումների կենսագործման ուղղությամբ, 
ասաց նա։ Այդ որոշումների լույսի ներքո վե-
րանայվել և ճշգրտվել են բաժանմունքի ինս-
տիտուտների գիտահետազոտական և հրատա-
րակչական պլաններբ։ 1987 թ. բաժանմունքն 
անց է կացրել 6 ընդհանուր ժողով, որից Յ ֊ ը 
ՀՍՍՀ ԳԱ պատմության և տնտեսագիտության 
բաժանմունքի հետ. Երկու բաժանմունքների հա-
մատեղ աոաշին նիստում անց է կացվել Ստե-
փան Շահում յանի անվան մրցանակաբաշխու-
թյուն. մրցանակը շնորհվել է ՀՍՍՀ ԳԱ փիլի-
սոփայության և իրավունքի ինստիտուտի դի-
րեկտորի տեղակալ, փիլիսոփայական գիտու-
թյունների դոկտոր Ա. էկմալյանին՝ (ГԳիտու-
թյուն, ծագումը և սոցիալական ֆունկցիան» 
գրքի համար։ Հետագա համատեղ ժողովներում 
քննարկվել են Ուրարտոլ պետության մշակույ-
թի և պատմության հարցերը, Բաժանմունքը, 
շարունակեց զեկուցողը, ունեցել է բյուրոյի 21 

՛նիստ. Բյուրոյի նիստերում լսվել և քննարկվել 

են «ՍՄԿԿ XXVII և ՀԿԿ XXVIII համագումար-
՜ների որոշումների կենսագործման ուղղությամբ 
բաժանմունքի միշոցաոումների պլանի», հան-
րապետության աշխատավորության աթեիստա-
կան և ինտերնացիոնալ դաստիարակության, 
անդրկովկասչան հանրապետությունների աշխա-
տավորության ինտերնացիոնալ կապերի հետա-
գա զարգացման ուղղությամբ բաժանմունքի մի-

ջոցառումների պլանների կատարման ընթացքըլ 

Քննարկվել են ՀՍՍՀ ԳԱ Մ. Աբեղյանի անվան 

•գրականության ինստիտուտում ՍՄԿԿ XXVII և 

ՀԿԿ XXVIII համագումարների որոշումներից 

յբխող՝ սոցիալիստական ռեալիզմի ուսումնա-

սիրման հարցերը։ Բյուրոյի ընդլայնված նիս-

տերում լսվել են բանասիրության և արվեստի 

. պրոբլեմներին նվիրված գիտական զեկուցում-

ներ, քննարկվել են դիտակազմակերպական մի 

_շարք հարցեր. 

Զեկուցողը հանգամանորեն ներկայացրեց փի-

լիսոփայության և բանասիրության բաժան֊ 

մոձքի ինստիտուտներում ձեռք բերված կա-

յ,ևոր արդյունքները, նշեց, թե ինչ պրոբլեմնե-

րի ուղղությամբ են ընթացել հետազոտություն֊ 

ները փիլիսոփայության, իրավունքի, հոգեբա-
նության և արվեստի բնագավառներում։ Այնու-
հետև Գ. Բրոլտյանր անդրադարձավ ինստի-
տուտներում ձեռք բերված արդյունքներին, թը-
վարկեց այն թեմաներն ու պրոբլեմները, ո-
րոնցով զբաղվում են դիտական աշխատակից-
ները, Դրանք են՝ ՍՍՀՄ 1991—2010 թթ. գի-
տատեխնիկական առաջադիմության կոմպլեքս 
ծրագիր, մատերիալիստական դիալեկտիկայի՝ 
իբրև համընդհանուր զարգացման տեսության 
մշակում, գիտական ճանաչողության տեսու-
թյուն և տրամաբանություն, պատմական մատե-
րիս, լիստական տեսության, հասարակական գի-
տությունների մեթոդաբ անութ յան մշակում, դը-
րանց դերի բարձրացումը գիտատեխնիկական 
և սոցիալական ա րաշադիս՝ ութ յան սերտաճման 
պրոցեսում, սովետները որպես սոցիալիստա-
կան ժողովրդապետության ձև, ՍՍՀՄ ժողո֊ 
վոլրդների փիլիսոփայական մտքի պատմու-
թյուն, ՍՍՀՄ Ժողովուրդների պատմական ներ-
դրումը սովետական հաւ՛ արա կութ յան և Համաշ-
խարհային մշակույթի մեշ, մարքս-լենինյան 
դեղադիտության կարևորագույն կատեգորիանե-
րը և արվեստի ընդհանուր տեսական պրոբլեմ-
ներր, գեղագիտական մտքի զարգացումը, եղ-
բայրական սոցիալիստական երկրների գրակա-
նությունների զարգացման օրինաչափություննե-
րը, Համ աշխարհային Հեղափոխական պրոցեսը 
և կապիտալիստական երկրների արդի գրակա-
նությունը, ՍՍՀՄ ժողովոլր գների գրականության 
նա խաՀ եղա փոխ ական շրշանի պատմություն, սո-
վետական բազմազգ գրականության պատմու-
թյուն, ՍՍՀՄ ժողովուլւդների լեզուներ, լեզվա-
բանության տեսություն և մեթոդաբանություն, 
Հանրալեզվաբանություն, կիրառական լեզվաբա-
նություն, ռուսաց լեզուն որպես ՍՍՀՄ ժողո-
վուրդների ա զգա մ ի շ յան Հաղորդակցման լեզու, 
ռուսաց լեզուն ժամանակակից աշխարՀում։ 
Գ. Բրուտ յանը անդրադարձավ նաև Բնագիտու-
թյան և տեխնիկայի պատմության խորՀրդի, 
Ղավիթ ԱնՀաղթի տեսական ժառանգության և 
Միջնադարյան Հայաստանի փիլիսոփայական 
գիտական խորՀրդի, Բարոյագիտության պրոբ-
լեմների դիտական խորՀրդի գործունեությանը։ 

Վերջում ակադեմիկոս Գ* Բրուտյանն ասաց, 
որ փետրվար-մարտ ամիսներին Լեռնային Ղա~ 
բաբա ղի շուրջ ծավալված դեպքերը մեծ Հուզ-
մունք և տագնապ առաջացրին մեր ժողովրդի 
բոլոր խավերի մեջ, մոբիլիզացրին գիտնական-
ների ջանքերը հայկական մարզի բնակչության 
Հոգևոր պաՀանջմունքների նկատմամբ կոմպ-
լեքսպյին ծրագրեր մշակելու ուղղությամբ։ Այդ 
առումով նա մի շարք կոնկրետ առաջարկու-
թյուններ կատարեց։ 
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Բաժանմունքի իսկական անդամների ե թըղ-
թակից֊անդամների 1987 թ. գործունեության 
Հիմնական արդյունքների մասին զեկուցեց փի-
լիսոփայության և րանասիրության բաժանմուն-
քի ակադեմիկոս֊ քարտուղարի տեղակալ, ՀՍՍՀ 
ԳԱ ակադեմիկոս ՛հ. Ջ ա հ ո ւ կ յ ա ն ը : 

Փիլիսոփա չաթ յան, րանասիրութ յան և ար-
վեստի բնագավառում Հանրապետության բուհե-
րի 1987 թ. Հետազոտությունների արդյունքների 
և կոորդինացիայի խնդիրներին անդրադարձավ 
բաժանմունքի ակադեմիկոս-քարտուղարի տե-
ղակալ, ՀՍՍՀ ԳԱ ակադեմիկոս է. Ջրրաշյսւնը: 

Զեկուցումների շուրջ ծավալված մտքերի փո-
խանակությանր մասնակցեցին ՀՍՍՀ ԳԱ ակա-
դեմիկոս է . Д г р ա ջ յ ւ ս ն ը , բանասիրական գիտու-
թյունների դոկտոր Լ. Հ ա ի ւ վ ե ո յ յ ա ն ր , պատմա-
կան գիտությունների դոկտոր Խ . Ր ա ր ս ե դ յ ա ն ր : 
՛Նրանք Հավանություն տվեցին Հաշվետու զե-
կուցմանը, բաժանմունքի 1987 թ. գործունեու-
թյունր գնահատեցին բավարար և խոսեցին ինս-
տիտուտներում ատեստավորման ու աշխատա-

վարձի բաշխման ամենամյա պրակտիկան ար-
մատավորելու, խոշոր թեմաների ընտրության 
.կատարման, ՀովՀ. թ՛ուման յանի ակադեմիական 

հատորների հրատարակության հետ կապված 
դժվարությունների (թղՐիէ տպագրության, ա֊ 
զատ բաժանորդագրության և այլ Հարցերմեր 
ժողովրդի մեծերի գրական ժառանգության հրա-
տարակության, գիտաշխատակիցներին ըստ ի ֊ 
րենց հնարավորության և տաղանդի, ըստ ըն-
դունակությունների օգտագործելու հարցի, սո-
ցիոլոգիական հետազոտություններն արդի պա-
հանջների ոգով և մակարդակով կատարելու, աշ-
խատությունների հրատարակության Հետ կապ-
ված բազմազան Հարցերի, Հրատարակչության 
նյութական և տեխնիկական բազայի ամրա-
պնդման մասինt Մտքերի աշխույժ և անկաշ-
կանդ փոխանակությունն ամփոփեց Գ. Բրուտ-
յանըt 

Ժողովում զեկուցումներով Հանդես եկան 
ՀՍՍՀ ԳԱ թղթ ակից-ան դա մ Վ . Ն ա լ բ ա ն ւ յ յ ա ն | ւ 
և փիլիսոփայական գիտությունների թեկնածու 
Գ . Պ ո ւ լ ո ս յ ս ւ ն ը : Վ. նալբանդյանի զեկուցման 
թեման Էր аՄարդու Էության ըմբռնումը Գր. 
Նարեկացու вՄատյան ողբեր գութ յան a պոե-
մում», իսկ Գ. Պողոսյանինը՝ <rԳիտությունը վե-
րակառուցման ճանապարհին (մեթոդաբանական 
և սոցիոլոգիական վերլուծություն)»t 




